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„Budúcnosť závisí od toho, čo urobíš dnes.“
Mahátmá GÁNDHÍ, významný indický mysliteľ a politik

V Košickom regióne nový 
člen predsedníctva!

 30-ročné jubileum, viažuce sa k vzniku Odborového 
zväzu KOVO v samostatnej ére Slovenskej republiky, je 
príležitosťou zastaviť sa, rekapitulovať, hodnotiť... Ale 
aj časom zahľadieť sa dopredu a zamyslieť sa nad bu- 
dúcnosťou a ďalším smerovaním OZ KOVO.
 Postavenie nášho odborového zväzu v jeho 30- 
ročnej novodobej histórii možno bez zbytočného pá-
tosu a falošnej skromnosti označiť ako líderské. KOVO 
je dodnes jeden z najväčších a najvplyvnejších odbo-
rových zväzov na Slovensku.
 OZ KOVO stál pri zrode mnohých aktivít, ktorých cie- 
ľom bolo zlepšovanie pracovných podmienok zamest-
nancov. Úspešne presadzovalo množstvo legislatívnych 
zmien, ktoré sa nezaobišli aj bez organizovania nátlako-
vých aktivít. Kolektívne vyjednávania na podnikovej ale-
bo odvetvovej úrovni, neraz aj za pomoci štrajkov alebo 
iných nátlakových foriem, prinášali pozitívne výsledky 
nielen našim členom, ale aj ostatným zamestnancom. 
 KOVO bolo zároveň, počas týchto 30. rokov, aktív-
nym hráčom aj v medzinárodných vzťahoch -  ako člen 
Industriall Europe a Industriall Global, EPSU a neskôr aj 
ETF (medzinárodné odborové organizácie a federácie). 
 Fúzie niekoľkých odborových zväzov s OZ KOVO 
posilnili jeho pozíciu aj v iných, ako tradičných „ko-
váckych“ odvetviach. Dnes preto náš odborový zväz 
zastupuje nielen strojársky, hutnícky či elektrotechnic-
ký priemysel, ale aj služby, sklárstvo, obchod, hasičov, 
drevovýrobu či autobusovú dopravu. 
 Nebolo to však len obdobie pozitívnych zmien. Neraz 
sme museli čeliť aj krízam. Externým aj interným. Ekono-
mické, politické aj vnútroodborové krízy mali pre náš od-
borový zväz negatívne dôsledky, najmä v podobe poklesu 
členskej základne a oslabenia našej akcieschopnosti. 
 V čase, keď si pripomíname 30. výročie svojho 
vzniku, čelí nielen odborové hnutie,  ale aj celá naša 
spoločnosť radikálnym a dynamickým zmenám. 
 Je však nesmierne dôležité, aby OZ KOVO zosta-
lo aktívnym hnutím, aby nielen reagovalo na pre-
biehajúce zmeny, ale malo aj svoje vlastné ciele. 
Aby dokázalo aj v meniacich sa podmienkach zostať 
masovou odborovou silou, ktorá bude dostatočne 
silným hlasom pracujúcich a bude schopná vyvažo-
vať tlak kapitálu. 
 Želám OZ KOVO, aby bolo aj naďalej lídrom odbo-
rového hnutia, aby bolo založené na dôvere svojich 
členov, a aby dokázalo meniť myslenie ľudí v prospech 
aktívnej participácie zamestnancov na zlepšovaní svo-
jich pracovných podmienok. 
 Všetko najlepšie kovákom - členom OZ KOVO, pre-
tože bez vás by OZ KOVO nebolo tým, čím je. 

Monika BENEDEKOVÁ
predsedníčka Rady OZ KOVO

Presne 3. apríla tohto roku uplynie 30 ro- 
kov od založenia Odborového zväzu 
KOVO v samostatnej histórii Slovenskej 
republiky. Zväzu, ktorý je jedným z naj-
väčších a najvplyvnejších odborových 
zväzov na Slovensku.

PRIPOMÍNAME PRIPOMÍNAME 
SI 30. VÝROČIE  SI 30. VÝROČIE  
OZ KOVOOZ KOVO

 Pôvodne tento post už druhé volebné obdobie zastával 
Ing. Ján ŠLAUKA -  ten bol však vlani v decembri zvolený za 
podpredsedu Rady OZ KOVO. 
 O jeho uvoľnené miesto na poste člena predsedníctva 
prejavili záujem dvaja zdatní predsedovia základných or-
ganizácií (ZO) z Rady odborov OZ KOVO U.S.Steel Košice:
 1/ Bartolomej FENIČIN - člen Rady OZ KOVO, pod-
predseda Rady odborov OZ KOVO U.S.Steel Košice, pred-
seda Združenej základnej organizácie OZ KOVO Centrálna 
údržba U.S.Steel Košice, ktorej súčasťou je aj odborová or-
ganizácia OZ KOVO v spoločnosti Handtmann.
 2/ Mgr. Ján KOŠČ -  člen Rady odborov OZ KOVO U.S.Steel  
Košice, predseda ZO OZ KOVO Teplá valcovňa U.S.Steel  

Košice, občiansky aktivista a sociálno-ekonomický analytik.
 V tajnej voľbe sa s viac ako dvojnásobným počtom 
hlasov stal novým členom predsedníctva Rady OZ KO-
VO za Košický kraj p. Bartolomej FENIČIN – srdečne 
blahoželáme a prajeme veľa úspechov.
 Bartolomej FENIČIN nastúpi na svoju pozíciu 1.marca 
2023 a zastávať by ju mal až do roku 2026. V tom roku by 
sa mal totiž uskutočniť IX. zjazd OZ KOVO, na ktorom sa volí 
vedenie zväzu (predseda a podpredseda Rady OZ KOVO). Po 
jeho skončení následne zasadajú Regionálne rady predse-
dov v jednotlivých krajoch Slovenska, na ktorých sa volia 
členovia predsedníctva Rady OZ KOVO za príslušný región.

Text a foto A.Fáková

 V Košiciach zasadala v utorok, 14. februára 2023, Regionálna rada predsedov Odborového zväzu (OZ) KOVO 
Košického kraja. Okrem informácií z aktuálneho diania a aktivít vedenia OZ KOVO a Konfederácie odborových zvä-
zov (KOZ) SR sa program stretnutia sústreďoval najmä na jednu kľúčovú vec -  voľbu nového člena predsedníctva 
Rady OZ KOVO za Košický región. Predsedníctvo Rady OZ KOVO je pritom štatutárnym orgánom zväzu, ktorý sa 
za svoju činnosť zodpovedá Rade OZ KOVO (najvyšší orgán zväzu medzi zjazdami).

Hrozí v trnavskej 
automobilke prepúšťanie?
 Pred pár dňami priniesli slovenské médiá informáciu o hroziacom hromadnom prepúšťaní v trnavskej au-
tomobilke Stellantis (názov automobilky, ktorá vznikla v roku 2021 fúziou francúzskej spoločnosti Groupe PSA  
s taliansko-americkou spoločnosťou Fiat Chrysler Automobiles). Údajne má z fabriky odísť až 500 ľudí. Vedenie 
spoločnosti tieto správy poprelo. Podľa nich sa hromadné prepúšťanie nechystá, naopak, plánovali vraj prijať 
nových zamestnancov.

Budú či nebudú prepúšťať?
 S týmto tvrdením firmy nesúhlasili viacerí zaintere-
sovaní, medziiným aj miestna odborová organizácia – 
Základná organizácia OZ KOVO PCA Slovakia. Denník HN 
vzápätí zverejnil, že disponuje interným dokumentom, 
podľa ktorého spoločnosť oslovila odbory so žiadosťou  
o prerokovanie hromadného prepúšťania. „Účelom stret-
nutia bude poskytnutie písomných informácií o hromad-
nom prepúšťaní, prerokovanie hromadného prepúšťania 
zamestnancov spoločnosti s cieľom dosiahnuť dohodu, 
spôsobu jeho uskutočnenia a prerokovanie opatrení na 
zmiernenie nepriaznivých dôsledkov hromadného prep-
úšťania,“ píše sa v dokumente. Termín prerokovania bol 

podľa všetkého navrhnutý na 13. januára. Teda na deň, 
keď automobilka oficiálne oznámila transformáciu výroby. 
 „Zamestnávateľ plánuje od prvého apríla hromad-
né prepúšťanie. Oznámil to nám, a tiež aj na prísluš-
nom úrade práce, sociálnych vecí a rodiny,“ potvrdil 
predseda Základnej organizácie OZ KOVO PCA Slovakia 
Milan MINÁRECH s tým, že celkovo má v závode ubud-
núť 500 pracovných pozícií.
 Obdobne sa vyjadril aj Úrad práce, sociálnych vecí  
a rodiny SR v Trnave, ktorý uviedol, že aktuálne eviduje dve 
nahlásené hromadné prepúšťania. Jedno s 35-imi ohroze-
nými zamestnancami, druhé s 52-ma pracovníkmi. 

Pokračovanie na 2. strane.

ll  B.FeničinB.Feničin
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Meno spoločnosti priblížiť nemohli, no obe podľa nich po-
chádzajú zo segmentu „Výroba ostatných dielov a príslu-
šenstva pre motorové vozidlá“.

Firma zatĺka
 Vedenie trnavskej automobilky na otázky novinárov reago- 
valo vyhlásením, že cieľom automobilky je udržať si skú- 
sených a kvalifikovaných pracovníkov, ako aj to, že tvrde- 
nia o hromadnom prepúšťaní sú nepravdivé. Hovorca pod-
niku, Michal NIČ, sa najskôr nechcel vyjadrovať k neoficiálne-
mu dokumentu o prepúšťaní, ktorým novinári z HN dispono-
vali a chceli ho s ním konfrontovať, keďže bol na dokumente 
podpísaný. Následne už na otázky nereagoval vôbec.
 Spoločnosť Stellantis tiež uviedla, že žiadne hromad-
né prepúšťanie úradu práce neoznámili. Pravdou však je,  
že v trnavskej automobilke s cca 3 500 zamestnancami je 
pomerne vysoká fluktuácia. Mesačne opustí podnik cca 100 
zamestnancov. Mnohým zamestnancom končia termínova-
né pracovné zmluvy, časť pracovníkov má nárok na starob-
ný dôchodok o ktorý požiadajú, a niektorí sa so zamestnáva-
teľom na odchode dohodnú – aj s primeraným odstupným. 

Nové projekty?
 Automobilka sa pritom netají novou investíciou za 
takmer 200 miliónov eur. Tá súvisí s nadnárodným zá-
merom centrály v Paríži, ktorá v rámci strategického plánu 
Dare Forward 2030 plánuje preinvestovať do elektrifikácie 
do roku 2025 viac ako 30 miliárd eur. 
 Pritom zhruba pred dvoma rokmi sa otvorene hovorilo 
o útlme produkcie a redukcii zamestnancov v súvislosti 
s presunom výroby jedného z dvoch na Slovensku vyrá-
baných modelov. Podľa overených informácií ide práve  
o najpredávanejší model v Európe za rok 2022, a to je 
Peugeot 208. Karta sa však obrátila a nová investícia bo-
la čiastočne predstavená za účasti vtedajšieho premiéra  
I. MATOVIČA a ministra financií E.HEGERA.
 Podrobnosti chýbali, zverejnilo sa len, že má ísť o cel-
kovú investíciu na úrovni 180 miliónov eur, pričom sčasti 
sa na nej mal podieľať štát stimulom v hodnote 15 mili-
ónov eur. Výsledkom mal byť príchod nových produktov, 
ako aj rozšírenie kapacity výroby. Tá bola v rokoch 2017 až 
2019 na úrovni 352 tisíc vyrobených vozidiel ročne. Po in-
vestíciách sa predpokladá ročná produkcia okolo 405 tisíc 
automobilov.

Robia nábor
 Aj to bol argument automobilky, ktorá tvrdí, že infor-
mácie o prepúšťaní zamestnancov a eliminovaní víken-
dovej zmeny sú nepravdivé. „Neustále prebieha nábor 
ľudí, predovšetkým do trojzmennej prevádzky. Je pre 
nás prioritou, aby sme udržali čo najviac zamestnan-
cov víkendovej zmeny. Pre automobilku je oveľa lepšie, 
aby u nás ostali pracovať zaškolení a skúsení ľudia,“ 
uviedol hovorca podniku Michal NIČ. Avšak faktom je,  
že v trojzmennom režime im stále chýba veľké množstvo 
zamestnancov. Ich nedostatok je zapríčinený aj tým, že sú 
na nich často kladené také podmienky, ktoré nedokážu 
spĺňať. Predovšetkým v nastavení tempa a rýchlosti vý-
robných liniek.

 Aké vozidlá však bude fabrika vyrábať, je stále otázne. 
Hovorí sa o premiestnení výroby aktuálne jediného, Stellan-
tisom vyrábaného elektromobilu na Slovensku. Verzia tohto 
modelu so spaľovacím motorom by mala smerovať do Ma-
roka, (Peugeot 208) odkiaľ sa na Slovensko už dnes dováža 
množstvo komponentov. Plne elektrifikovaná verzia by zas 
mala zamieriť do španielskej Zaragozy, ktorá je najväčším 
montážnym závodom automobilky Opel v Európe. 
 Naopak, na Slovensko by vraj mali prísť nové modely, 
ktoré majú Stellantisu pomôcť dosiahnuť uhlíkovú neu- 
tralitu. K aktuálne vyrábanému modelu Citroën C3 by sa 
totiž mali pripojiť dva malé SUV modely výrobcov Citroën 
a Opel. 
 Situáciu v trnavskej automobilke budeme aj naďalej 
monitorovať.

AF, hnonline.sk, mm

Hrozí v trnavskej 
automobilke prepúšťanie?

Pokračovanie z 1. strany.

 Zmena systému určenia a valorizácie životného 
minima je pritom dlhodobou agendou Konfederácie 
odborových zväzov (KOZ) SR. 
 Životné minimum predstavuje hranicu mesačné-
ho príjmu, kedy sa človek ocitne v núdzi. Ide o mini-
málnu sumu na prežitie. Suma životného minima by 
mala postačiť na základné ľudské potreby ako je býva-
nie, teplé jedlo a základné ošatenie. Od 1.7.2022 do 
30.6.2023 dosahuje suma životného minima pre 1. 
plnoletú fyzickú osobu 234,42 eur, pre ďalšiu spo-
ločne posudzovanú plnoletú osobu 163,53 eur a pre 
nezaopatrené dieťa 107,03 eur.

 Životné minimum sa ale týka všetkých občanov 
a jeho adekvátne zvýšenie, ako aj spôsob stanovenia, 
patria k systémovým a efektívnym opatreniam, ktoré 
zasiahnu každého. Životné minimum pritom podstat-
ne a dlhodobo zaostáva za hranicami rizika chudoby.
 Schválenou novelou sa teda aktuálne mení valo-
rizačný mechanizmus súm životného minima. Po no-
vom sa budú upravovať koeficientom rastu životných 
nákladov nízkopríjmových domácností, čiže mierou 
„inflácie“ nákladov takýchto domácností. Prijatou 
zmenou valorizácie súm životného minima sa tak sí-
ce dosiahne stav, keď budú sumy životného minima 
odzrkadľovať reálnu hodnotu toho, o koľko sa zvýšia 
minimálne náklady nízkopríjmovej domácnosti, ktoré 
potrebuje vynaložiť na zabezpečenie základných život-
ných podmienok, tieto sumy sú však nedostatočné.
 Prijatie zmeny je, podľa názoru KOZ SR, len „kozme- 
tickou úpravou“, ktorá nerieši celkový problém život-
ného minima a jeho dopadu na ďalšie dávky a príspe-
vky. Zostáva konzervované, keďže sa neposudzuje jeho 
opätovné nastavenie (stanovenie novej sumy), ale len 
jeho valorizačný mechanizmus. 
 Na životné minimum je naviazané množstvo so-
ciálnych dávok a veličín. Od životného minima sa 
napríklad odvíja aj nezdaniteľná časť základu dane 
pre zamestnancov (vyjadrená ako jeho 21-násobok), 
čo znamená zvýšenie ich čistých príjmov. Jedným  
z návrhov zástupcov odborov bol aj nárast samotnej 
sumy životného minima. Ak by sa zvýšilo na úroveň 
takmer 50% hrubej minimálnej mzdy, zamestnanci 
poberajúci minimálnu mzdu, by neplatili dane.
 „Upozorňujeme, že životné minimum nie je 
možné chápať ako statickú nemennú veličinu. Preto 
je nevyhnutné primerane reagovať na vývoj život-
ných nákladov a udržať tak sumy životného minima 
na spoločensky prijateľnej úrovni. KOZ SR má pri-
pravených niekoľko návrhov a odporúčaní, týkajúcich 
sa systému výpočtu a valorizácie životného minima, 
ktoré už boli prezentované ministrovi práce,“ uviedla 
k danému prezidentka KOZ SR, Monika UHLEROVÁ.

Sprac.redakciou, kozsr.sk

KOZ SR k výške 
životného minima
 Poslanci Národnej rady SR schválili začiatkom 
februára (7.2.2023) cez návrh novely zákona o po-
moci v hmotnej núdzi aj nový valorizačný mecha- 
nizmus súm životného minima. 

 Počet nezamestnaných na Slovensku v závere roka 
2022 klesal, po období pandémie pracovných ponúk 
pribúdalo. Aj práce. Teraz sú však mnohí zamestnáva-
telia v náročnej situácii - na to, aby fungovali, potrebujú 
pracovnú silu, otázkou je, ako ju – pri vysokej inflácii  
a cenách energií – dokážu zaplatiť. Firmy sa „bijú“  
o kvalifikovaných uchádzačov s technickým vzdelaním, 
ktorí však na trhu práce chýbajú dlhodobo. Napríklad 
automobilové spoločnosti majú problém nájsť ľudí do 
výroby a nových zamestnancov prijímajú zo zahrani-
čia, najmä z tzv. tretích krajín (mimo EÚ). Týmto ľuďom 
ponúkané platové podmienky vyhovujú, Naopak, mnohí 
Slováci sa snažia dostať do štátov, ktoré im poskytujú 
vyšší životný štandard a lepšie mzdy. Alebo si prilep-
šujú brigádami. 

Vyše polovica Slovákov 
je s platom nespokojná
 V uplynulom období rástli platy najmä v stavebníc-
tve – nad 10%. Stúpali aj v priemysle a obchode, najpo-
malší rast bol v oblasti služieb. 
 Odborníci však upozorňujú, že rast inflácie, ktoré 
dosahuje historické maximá, spôsobí nárast fluktuá-
cie pracovníkov, ktorí menia zamestnanie pravidelne. 
Podľa prieskumov je viac ako polovica ľudí na Slo-
vensku nespokojná so svojím platovým ohodnote-
ním a svoj životný štandard si pomáhajú udržiavať 
brigádami. 

 Počet ponúk na brigádnickú činnosť vzrástol na por-
táli Kariéra.sk oproti predchádzajúcemu roku o 30 %.  
Najviac takých príležitostí môžu nájsť vo výrobe,  
v realitách, technike, logistike, ale aj v cestovnom ruchu  
a obchode či v pomocných prácach. 

Máme najnižšiu priemernú mzdu!
 Priemerná mzda na Slovensku patrí spomedzi  
krajín Európskej únie k najnižším. Z realizovaného 
prieskumu vyplynulo, že až 37% Slovákov by bolo 
ochotných presťahovať sa za lepšie platenou prácou 
do zahraničia. Dochádzať za prácou v rámci Slovenska 
je ochotných 18 %, zhruba tretina nie je ochotná dochá-
dzať mimo regiónu, v ktorom žije, a 10 % respondentov 
uviedlo, že sú v súčasnej práci spokojní a za prácou ces-
tovať nemusia.

Platy na Slovensku sú stále nízke
 Nízke platy prispievajú k vyššej fluktuácii zamestnancov v slovenských podnikoch. Najmä s ohľadom na 
zvyšujúce sa životné výdavky v dôsledku vysokej inflácie a energetickej krízy býva výška platu jedným z naj-
častejších dôvodov zamestnancov pre zmenu zamestnania.

Pokračovanie na 3. strane.
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Z ODBORÁRSKEJ KUCHYNE

 Po 6. kolách náročných kolektívnych vyjednávaní sa 
tak s účinnosťou od 1. januára 2023 dostala do platnos-
ti nová kolektívna zmluva, garantujúca zamestnancom 
vyššie mzdy a viaceré benefity. V spoločnosti DOKA Drevo 
aktuálne pracuje zhruba 450 zamestnancov, z nich je 350 
v internom pracovnom pomere. Priemerná mzda výrob-
ných pracovníkov dosahovala v decembri cca 1.307 eur 
brutto, THP (technicko-administratívni) zamestnanci zará-
bali cca 1700 brutto.

Zvažovali aj štrajk
 Návrh kolektívnej zmluvy predložili odborári zo Zá-
kladnej organizácie OZ KOVO DOKA Banská Bystrica ešte 
4. októbra 2022 s tým, že požadovali navýšenie základ-
ných miezd zamestnancov o 15%. Zamestnávateľ ne-
súhlasil, navrhol 9% do tarifných miezd a 4,5% do varia-
bilnej (prémiovej) zložky mzdy. 
 Ako potvrdil predseda miestnej odborovej organizácie, 
Jozef ŠIŠULÁK, rokovania o mzdách neboli vôbec jedno-
duché: „Kvôli prudkému rastu inflácie v závere roka 2023  
a zvýšeným životným nákladom zamestnancov sme na-
še návrhy viackrát upravovali. Najskôr sme počítali s 12,8 
% -ou výškou priemernej inflácie za rok 2022, neskôr bo-
la zverejnená prognóza Národnej banky SR na rok 2023, 
počítajúca s 10%-ou infláciou,“ uviedol a pokračoval: „Po 
ďalších zložitých rokovaniach, berúc do úvahy situáciu 
firmy, bojujúcej s pretrvávajúcou recesiou, probléma-
mi s odbytom výrobkov a tiež s prudkým rastom cien  
energií, sme vyvinuli maximálne úsilie dosiahnuť pri-
jateľnú dohodu tak, aby bola dosiahnutá relatívna 
spokojnosť aj na strane zamestnancov, aj zamestná-
vateľa. Zvažovali sme v istej chvíli, že sa v kolektívnom 
vyjednávaní obrátime na sprostredkovateľa a ak by to ne-
pomohlo, zvažovali sme aj možnosť ostrého štrajku. Ale 
po dôkladnej analýze celej situácie sme dospeli k názoru,  
že tadiaľto cesta nevedie a nakoniec sme sa so zamestná-
vateľom dohodli na prijateľných kompromisoch.“

Kľúčovým bol nárast miezd
 Od začiatku tohto roka si tak zamestnanci finančne 
prilepšia, keďže im tarifné mesačné mzdy stúpnu o 16%.  
Zároveň im bude vyplatený 13. plat, mesačné prémie  
a po prvýkrát v marci budúceho roku aj podiel na zisku 
firmy (tzv. Profit sharing bonus). Zvyšuje sa aj odchodné 
v závislosti od odpracovaných rokov – napr.  ľuďom s viac  
ako 10-ročným pôsobením o jeden mesačný plat, za-
mestnancom s vyše 15 - ročným pracovným pomerom  
o 3 mesačné platy atď.

 Predseda J.ŠIŠULÁK, ktorý spolu s členmi výboru zá-
kladnej organizácie počas kolektívneho vyjednávania o je-
ho priebežných výsledkoch aktívne oboznamovali zamest-
nancov, hovorí: „Chcel by som sa všetkým zamestnancom 
- a obzvlášť výboru a členom odborov – poďakovať za 
ich podporu. Rovnako tak aj členovi predsedníctva Rady 
OZ KOVO, P.KÚŠOVI a zástupcom Metodického pracovis-
ka OZ KOVO v Banskej Bystrici- vedúcemu M.KUKOLÍKOVI  
a právničke M.KASANOVEJ za ich odbornú pomoc. Výsled-
ky kolektívneho vyjednávania, pretavené do novej ko-
lektívnej zmluvy sú dôkazom, že organizovanie sa v od-
boroch má význam. Čím je nás viac, tým máme väčšiu 
silu a môžeme dosiahnuť lepšie a výraznejšie výsledky! 
A o to by malo ísť každému zamestnancovi.“

 Ako ďalej dodal, nová kolektívna zmluva platí do konca 
roka 2023 s možnosťou jej predĺženia o ďalšie tri mesia-
ce. Na jeseň tohto roka však už zástupcovia zamestnan-
cov plánujú predložiť nový návrh budúcoročnej kolektívnej 
zmluvy, v ktorom by sa  - okrem navýšenia miezd - chce-
li zamerať aj na bezpečné pracovné prostredie vo firme  
a eliminovať negatívne faktory, s ktorými sa v práci stretá-
vajú, ako sú hluk, prašnosť či chemické látky (lepidllá).
Odborárom i zamestnancom z firmy DOKA Drevo k novej 
kolektívnej zmluve blahoželáme.

A.Fáková, J.Šišulák
Foto: ZO OZ KOVO DOKA B.Bystrica

V DOKE sa dohodli
 V banskobystrickej spoločnosti DOKA Drevo, s.r.o., ktorá je súčasťou rakúskeho koncernu, už 29 rokov vyrá-
bajú pre stavebné podniky na celom svete debniace systémy. Úspech v tejto spoločnosti však nedávno zazna-
menali aj členovia Výboru Základnej organizácie OZ KOVO DOKA Banská Bystrica, ktorým sa podarilo v závere 
januára dojednať s manažmentom firmy novú podnikovú kolektívnu zmluvu.

l Podpis kolektívnej zmluvy: zľava podpredseda odbor. 
organizácie  J. Mesík, konateľ firmy Ing. M. Piliarkin, predseda 

odbor. organizácie J. Šišulák, druhý konateľ Ing. J. Šišlák

 V utorok, 14. februára 2023, vstúpilo vyše 90 % za-
mestnancov Dopravného podniku mesta Košice (DPMK) 
do neobmedzeného ostrého štrajku s cieľom upozorniť 
na nedostatočné financovanie zo strany hlavného ak-
cionára spoločnosti – Mesta Košice. To by sa premiet-
lo do výraznej redukcie autobusových a električkových 
spojov a znížilo dopravný komfort obyvateľov, ohrozilo 
by to zamestnanosť v podniku i možnosť zvyšovať mzdy 
zamestnancov (požadovali 15%-né zvýšenie tarifných 
miezd) v kontexte prudkého zdražovania životných ná-
kladov a vysokej inflácie.
 Predsedovia základných organizácií Odboro-
vého zväzu KOVO z Košického regiónu, ktorí spolu  
s najvyšším vedením zväzu - predsedníčkou Moni-
kou BENEDEKOVOU a podpredsedom Jánom ŠLAU- 
KOM - v rovnaký deň rokovali na Regionálnej rade 
predsedov OZ KOVO v Košiciach, prišli následne 
štrajkujúcim zamestnancom – i organizátorovi (Zá-
kladnej organizácii Integrovaného odborového zvä-
zu pri DPMK) vyjadriť plnú podporu a solidárnosť  
s ich protestnými aktivitami.

 Štrajkujúci zamestnanci potom, ako dostali ubez-
pečenie zo strany vedenia mesta a poslancov mestské-
ho zastupiteľstva, že budú vypočutí a viaceré ich po- 
žiadavky budú splnené, prerušili od polnoci svoj štrajk  
a mestská hromadná doprava začala na druhý deň pre-
mávať v pôvodnom režime. 

jk, af

V AVC Raková 
so zmluvou
 V spoločnosti AVC Raková, a.s. (časť bývalého zá-
vodu Tatra Čadca, ktorý kedysi zamestnával 2800 
zamestnancov- dnes ich je cca 60) a je popredným 
slovenským výrobcom ozubených kolies, ozubených 
hriadeľov, montážnych celkov a komponentov pre au-
tomobilový či stavebný priemysel, dojednali odborári 
zo Základnej organizácie OZ KOVO Raková novú kolek-
tívnu zmluvu, platnú na roky 2023 a 2024. 
 Ako uviedol Jaroslav KORDEK – šéf vyjednávacieho 
tímu za Výbor ZO OZ KOVO Raková a člen predsedníc-
tva Rady OZ KOVO: „Podarilo sa nám v kolektívnej 
zmluve udržať  pre zamestnancov všetky doteraj-
šie benefity, ako napr. vyššie odstupné, odchodné, 
jubilejné odmeny, dokonca vianočný príspevok sme 
navýšili o 120 eur. V snahe byť maximálne efektívny  
a uzavrieť kolektívne vyjednávanie do konca roka 
2022, som si doslova „vynútil“  na 2. kolo krokovaní 
účasť predsedu predstavenstva  tejto akciovej spoloč-
nosti, Ing. Petra ONDRA. Myslím, že aj vďaka tomuto 
postupu sa nám podarilo úspešne dohodnúť novú 
kolektívnu zmluvu a od januára tohto roka zabez-
pečiť zvýšenie základných miezd všetkým zamest-
nancom o 8 %. Zároveň sme sa dohodli, že ak bude 
inflácia vyššia ako 10% (podľa výsledkov firmy z 2. 
kvartálu 2023) opäť si nájdeme priestor na spoločné 
rokovanie za účelom kompenzovať znížené príjmy za-
mestnancov v dôsledku takto rastúcej inflácie.“
 Rakovčanom k novej kolektívnej zmluve blahože-
láme.

Kováci podporili 
štrajkujúcich 
v DPMK

 Eurostat uverejnil koncom decembra priemerné pla-
ty v krajinách Európskej únie (EÚ) za rok 2021. Spomedzi 
členských krajín bol najvyšší priemerný plat pri plnom 
úväzku v Luxemburgu – 72 247 eur, čo na mesiac vy-
chádza približne 6 021 eur. Na konci rebríčka je Bulhar-
sko s ročnou priemernou mzdou 10 345 eur, mesačný 
priemer je 862 eur. Slovensko sa v rebríčku umiestni-
lo na 22. mieste, teda na 6. mieste od konca. Ročná 
priemerná mzda dosiahla 16 662 eur, čo na mesiac 
predstavuje 1 347 eur.
 Platy, uvádzané v inzerátoch, sa výrazne líšia od naj-
vyšších očakávaní uchádzačov o prácu. Napríklad v Bra-
tislavskom kraji by zamestnanci chceli zarobiť zhruba  
1 560 eur, v inzerátoch je ponúkaný plat približne 1 296 
eur. Aj to môže byť jeden z dôvodov, prečo ostávajú niek-
toré pozície neobsadené.

 Priemerný plat v regiónoch Slovenska, uvádzaný  
v inzerátoch:
Bratislavský kraj   1 296 eur
Trnavský kraj   1 972 eur
Nitriansky kraj   1 058 eur

Trenčiansky kraj   1 004 eur
Banskobystrický kraj   1 934 eur
Žilinský kraj   1 094 eur
Prešovský kraj   1 011 eur
Košický kraj   1 154 eur

Najhoršie platené pozície 
na Slovensku
 K najhoršie plateným pozíciám patria na Slovensku 
šičky a zamestnanci v textilnom a kožiarskom priemys- 
le (756 eur), ďalej upratovačky (788 eur), sanitári a za-
mestnanci v domovoch sociálnych služieb (808 eur), 
plavčíci a zamestnanci v cestovnom ruchu či gastropri-
emysle (815 eur). 

Najlepšie platené pozície 
na Slovensku
 Najlepšie platy majú vrcholoví manažéri a generálni 
riaditelia (6 173 eur), manažment v IT sektore (4 864 
eur), ekonomickí riaditelia a manažment vo finančných 
inštitúciách(4 181 eur).

Zdroj: Platy.sk
A.Fáková

Platy na Slovensku sú stále nízke
Pokračovanie z 2. strany.
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Z KOVÁCKEJ KUCHYNE

      Súkromie: Volám sa Sta- 
nislav KNUT a narodil som 
sa 22. februára 1993. Som 
ženatý, mám 3,5 ročného 
syna a bývam v Prešove.                
 Keďže som od dets- 
tva hrával hokej, dlho bolo 
mojim cieľom živiť sa týmto 
športom. Bohužiaľ, vinou ne- 
správnych rozhodnutí, spo-
jených s mladíckou zaťato-
sťou a nerozvážnosťou, a v 
kombinácii  so zdravotnými 
komplikáciami, som musel 
tento svoj cieľ prehodnotiť 
a vybrať sa inou cestou. 

 Vzdelanie a práca: Inžiniersky titul som získal na 
Ekonomickej fakulte UMB v Banskej Bystrici, v odbore 
Ekonomika a manažment podniku. 
 Počas štúdia som získaval rôzne pracovné skúse-
nosti, ako napríklad manipulant v sklade, predajca  
v obchode a pod. V tomto období mi najviac skúse-
ností do pracovného a osobnostného života dala prá-
ca pre spoločnosť, ktorá začínala svoju pôsobnosť na 
slovenskom trhu a ja som tam bol v tom čase jej je-
diným zamestnancom. Mal som na starosti celú vý-
robnú zložku podniku, hospodársku činnosť, logistiku 
a podobne, takže to bol široký záber činností, fyzických 
aj administratívnych. 
 Po skončení vysokej školy som následne pôsobil 3 
roky ako obchodný manažér v spoločnosti, vyrábajúcej 
popredné športové oblečenie a príslušenstvo.
 Záujmy: Mojim najväčším koníčkom je stále šport. 
Snažím sa aktívne športovať, aj keď už nie v takom roz-
sahu, ako kedysi. Postupne prechádzam z úlohy špor-
tovca na rolu trénera, keďže momentálne trénujem  
v ženskom hokejovom klube v Prešove. Inak si rád vy-
počujem dobrú hudbu, cestujem a trávim čas s rodi-
nou a blízkymi.
 Práca v odboroch: Pred mojim nástupom na post 
vedúceho Metodického pracoviska OZ KOVO v Prešove 
som osobnú skúsenosť s odbormi nemal, skôr som ich 
činnosť a pôsobenie vnímal len okrajovo, z informácií 
médií. 
 Do OZ KOVO som nastúpil 1. novembra 2022  
a v mnohých veciach som sa našiel, keďže táto prá-
ca prináša so sebou aj veľa z toho, čo som študoval,  
a tým pádom mi pomáha rozvíjať vedomosti a skúse-
nosti aj v tomto smere. Oceňujem, že mi je umožne-
né absolvovať aj rôzne školenia a ďalšie formy vzde-
lávania, a tým si neustále zvyšovať svoju kvalifikáciu.  
V neposlednom rade musím spomenúť, že som tu na-
šiel výbornú skupinu ľudí, ktorí sú priateľskí, ochotní  
a nápomocní, a to je veľmi dobrý predpoklad na dobrú 
a úspešnú spoluprácu.
 Životné krédo: Žiadne špeciálne krédo nemám, 
no doterajšie životné skúsenosti ma naučili zopár ve-
cí, ktorými sa snažím riadiť. Prvou je, že ak je dobrá 
partia ľudí a ťahá spoločne za jeden povraz, tak sa cieľ 
dosahuje ľahšie. Ak je dobrá a priama komunikácia, tak 
sa dá predísť problémom v medziľudských vzťahoch.  
A nakoniec, že na každý problém existuje riešenie, len 
je potrebné zachovať chladnú hlavu a hľadať ho či už 
sám, alebo za pomoci ostatných zainteresovaných.

Ďakujeme za rozhovor a veľa úspechov prajeme.

NOVÝ VEDÚCI 
Metodického 
pracoviska OZ 
KOVO v Prešove
 Kolobeh života je spravodlivo neúprosný, a tak 
aj v radoch kovákov prichádza v prúde času ku ge-
neračným výmenám. Jednou z nich je aj odchod 
dlhoročnej vedúcej Metodického pracoviska OZ 
KOVO v Prešove, Ing. Danky LENGEYELOVEJ, ktorú 
na jeseň minulého roku nahradil nový kolega a ve- 
dúci, Ing. Stanislav KNUT.

 Pri zákaze nedeľného predaja argumentujú tzv. kon-
zervatívni politici najmä tým, že chcú podporiť rodinný 
život predavačov a obchodníkov, aby títo mohli tráviť ne-
dele doma s rodinami. Aj keď seriózny prieskum medzi  
dotknutými zamestnancami nikto nezrealizoval, podľa 
viacerých ankiet väčšina zamestnancov problém s „ne-
deľnou prácou“ nemala - naopak, vyzdvihli, že vzhľadom 
na výšku príplatkov, ktoré sa im premietnu do mesačnej 
mzdy, im to za to stojí.

V nedeľu pracuje 11 % Slovákov
 Podľa údajov z Eurostatu pracuje v nedeľu 11 % slo-
venských zamestnancov, čo je presne na úrovni priemeru 
Európskej únie. Najlepšie je na tom Poľsko, kde v nedeľu 
pracuje len 4,8 % ľudí, pričom v Poľsku sú obchody v ne-
deľu zatvorené. Paradoxne, aj v Rakúsku platí zákaz nedeľ-
ňajšieho predaja, a napriek tomu tu pracuje takmer 14 % 
zamestnancov.

Nočné sú horšie - pre zdravie i rodinu
 Nočné zmeny však ničia slovenské rodiny viac, ako tie 
nedeľné. Pritom rebríčku krajín EÚ s najvyšším počtom 
odpracovaných nočných Slovensko kraľuje dlhodobo  
a s veľkým náskokom. 
 Kým v Európskej únii pracuje v noci v priemere  
4,3 % všetkých zamestnancov, na Slovensku je to až 
11 %. Ešte pred pandémiou pracovalo v nočných dokonca 
až 15 % Slovákov!
 Pandémia a energetická kríza však utlmili priemysel-
nú výrobu, a tak ubudlo aj práce v noci. Zatiaľ sa nedá 
povedať, či ide o trvalý stav, alebo či bude podiel nočných 
pracovníkov po prekonaní kríz znova rásť. 

Diabetici a hypertonici bez nočných!
 Nočné zmeny pritom neohrozujú len rodinný život, ale 
pôsobia negatívne aj na zdravie zamestnancov. Tým, že 
narušujú biorytmus človeka, spôsobujú chronickú spán-
kovú depriváciu, zvyšujú stres či tlak a môžu dokonca 
viesť k obezite alebo cukrovke. Ľudia s vysokým tlakom 
(hypertonici) či diabetici by podľa Kataríny PAVLÁKOVEJ, 
špecializujúcej sa na pracovné lekárstvo, nemali vôbec 

pracovať v nočných, pretože si môžu spôsobiť srdcový 
infarkt či mozgovú príhodu.
 Ekonomika Slovenska je však postavená na výrobnom 
priemysle, pre ktorý je viaczmenná prevádzka typická. Po-
dobnú štruktúru hospodárstva majú aj Česko, Nemecko či 
Slovinsko, aj keď v týchto krajinách je podiel nočnej práce 
zhruba polovičný. 
 Odborár z OZ KOVO a sociálno-ekonomický analytik 
Ján KOŠČ to pripisuje tomu, že náš priemysel je v porov-
naní s týmito krajinami menej sofistikovaný a namiesto 
investícií do inovácií či nových technológií radšej tlačí na 
vyššiu produktivitu ľudí. Investície do priemyslu, technoló-
gií a ekonomiky však nechýbajú len zo strany štátu, ale aj 
zo strany samotných firiem.

Je to o vyššom zárobku?!
 Podobný názor zdieľa aj prezidentka Konfederácie od-
borových zväzov (KOZ) SR Monika UHLEROVÁ, ktorá hovorí, 
že častejšie nočné zmeny iba odzrkadľujú charakter 
ekonomického modelu Slovenska, ktorý sa snaží kom-
penzovať slabšiu produktivitu práce nižšími mzdami  
a vysokým počtom odpracovaných hodín. „Často za-
znieva aj „pseudoargument“, že prostredníctvom nočnej 
práce si zamestnanci môžu privyrobiť, ale toto je falošná 
dilema,“ vysvetľuje M. UHLEROVÁ. Príplatky, podľa nej, 
nemajú byť nástrojom zvyšovania mzdy, ale kompen-
záciou za prácu v neštandardných časoch. 
 Pre určité profesie, ako sú zdravotníci či hasiči, sú noč-
né služby samozrejmosťou. V prípade zamestnancov vo 
výrobe sú častejšie rozhodnutím zamestnávateľov, ktorí 
sa takto snažia maximalizovať zisky. Na rozhodnutia za-
mestnávateľov však majú vplyv vládne politiky. Príkladom 
je výška príplatkov za nočnú prácu. „Ak sú stanovené 
vysoké príplatky, tak je pre zamestnávateľov demoti-
vujúce, aby zamestnávali ľudí počas neštandardných 
časov,“ vysvetľuje M. UHLEROVÁ. 
 Na Slovensku dostávajú v súčasnosti zamestnanci fix-
ný príspevok 1,43 eura za každú hodinu nočnej práce. Od 
júna tohto roku by sa mal tento príspevok zvýšiť zhruba 
o 20 centov a po novom sa bude počítať ako 40 percent 
z hodinovej minimálnej mzdy.                      Redakcia, Sita

Slovensko lídrom v nočnej práci
 Hoci na Slovensku politici aktuálne riešia zákaz nedeľného predaja v obchodoch, alarmujúcou ostáva skutoč-
nosť, že naša krajina je dlhodobo lídrom v nočnej práci. A to - zdá sa- politikov netrápi vôbec.

 Potom, ako sa v januári tohto roku - aj vďaka hromadnej 
petícii zamestnancov, adresovanej na zahraničnú centrálu, 
medializácii a najmä odhodlaniu ľudí a ich odborových zá-
stupcov zo Základnej organizácie (ZO) OZ KOVO DS Beluša - 
podarilo úspešne vyriešiť budúcnosť a pracovné pôsobenie 
9-ich kolegov, ponechaných od začiatku decembra 2022 
doma z dôvodu ukončenia výroby konkrétnej súčiastky (re-
álne hrozilo ich prepustenie), sme s nádejou dúfali, že sa 
podarí odstrániť všetky nezrovnalosti a s príchodom nové-
ho personálneho manažéra začne od februára tohto roka 
konštruktívne kolektívne vyjednávanie o mzdovom Dodat-
ku k platnej kolektívnej zmluve, ktoré má zamestnancom 
priniesť v tomto neľahkom období zvýšenie ich miezd.
 Počnúc 2. februárom až po začiatok marca tohto roku 
sa uskutočnili celkom 3.kolá kolektívneho vyjednávania, na 
ktorom sa stretli zahraniční i slovenskí manažéri z vedenia 
firmy spolu so zástupcami dvoch odborových organizácií, 
ktoré v podniku pôsobia. Súčasťou vyjednávacieho tímu sú 
aj právnici z Metodického pracoviska OZ KOVO v Bratislave.
 Bohužiaľ, posledné dve stretnutia sociálnych partnerov 
bolo poznačené osobnými útokmi voči osobe predsedu ZO 
OZ KOVO DS Beluša- a zároveň aj člena Rady OZ KOVO – 
Miloša KAPUŠA. Vzhľadom k tomu, že niektorí zástupcovia 
zamestnávateľa neustále vyvíjali tlak na to, aby sa tento ria-
dne a demokratický zvolený predseda odborov kolektívneho 
vyjednávania nezúčastňoval, bolo 3.kolo po krátkom roko-
vaní ukončené oficiálnym vyhlásením sporu a zástupcovia 
zamestnancov teraz pošlú na Ministerstvo práce, sociál-
nych vecí a rodiny SR žiadosť o pridelenie sprostredkovateľa. 
Ten by mal pomôcť pri  komunikácii i hľadaní kompromisov 
v rozdielnych stanoviskách oboch rokujúcich strán.
 Treba však zdôrazniť, že osobná animozita a výpady 
člena vyjednávacieho tímu za stranu zamestnávateľa 
voči odborovému zástupcovi sú absolútne neprijateľné 
a nemajú čo robiť v kolektívnom vyjednávaní, ktorého 

cieľom má byť záujem o zlepšenie mzdových a pracov-
ných podmienok zamestnancov, pracujúcich pre firmu vo 
viaczmenných prevádzkach a vytvárajúcich pre ňu zisk.
 Pripomeňme, že odborový predák Miloš KAPUŠ obdr-
žal v januári tohto roku upozornenie od vedenia firmy za 
údajné porušenie pracovnej disciplíny. Išlo o to, že v polo-
vici decembra minulého roka sa zúčastnil školenia o vnú- 
torných predpisoch spoločnosti, na ktorom sa zaujímal 
a vypytoval na viaceré skutočnosti, súvisiace s obsahom 
školenia. Po vyše mesiaci to však zamestnávateľ vyhodno-
til ako zámerné a neadekvátne zdržiavanie a odborárske-
mu predákovi poslal písomné upozornenie. 
 Dňa 23. februára sa situácia zopakovala s tým, že od-
borársky predák dostal od zamestnávateľa druhé upozor-
nenie za porušenie pracovnej disciplíny (s upozornením 
na možnosť skončenia pracovného pomeru). Opäť po me-
siaci vyhodnotil zamestnávateľ správanie predsedu ako 
rušivé a nevhodné - išlo o januárové stretnutie zamestná-
vateľa so zamestnancami, na ktorom sa predstaviteľ firmy 
snažil vysvetliť ľuďom, že 9 -ich zamestnancov (písali sme 
o nich vyššie) nechceli prepustiť, hoci odborovej organizá-
cii (v zmysle platnej legislatívy) poslali informáciu o ich 
prepustení.
 Obidve tieto upozornenia vyhodnotili právnici OZ KO-
VO ako absolútne nedôvodné. Navyše, zamestnávateľ 
začal organizovať stretnutia so zamestnancami s cieľom 
zdiskreditovať predsedu M.Kapuša a zahltil priestory firmy 
letákmi, v ktorých ho obviňuje z rôznych aktivít, realizo-
vaných na sociálnych sieťach, s úmyslom „vyvíjať na za-
mestnávateľa nevhodný tlak“.
 Vedenie OZ KOVO takéto konanie manažmentu fir-
my ostro odsúdilo a verejne sa za neho postavilo s tým,  
že M.KAPUŠOVI poskytne adekvátnu právnu pomoc i osob-
nú podporu a podnikne všetky kroky, aby sa od takejto per-
zekúcie jeho osoby okamžite upustilo.                 af

V Beluši sa kolektívne kolektívne 
vyjednávanie komplikujekomplikuje
 Ako sme už písali v januárových Prioritách, situácia v strojárskej firme Booster Precision Components (BPC), 
s.r.o. v Beluši (pri Púchove) stále graduje a napätie v nej neutícha.
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 Novela zákona č. 311/2001 Z. z. Zákonníka práce, ktorá 
je účinná od 1. januára 2023, prináša niekoľko zmien. My 
sa zameriame na tri zmeny, ktoré sú dôležité pre poznanie 
zamestnancov a ktoré nájdeme v Zbierke zákonov ako Zá-
kon č. 76/2021 Z. z., 222/2022 Z. z. a 248/2022 Z. z. 

1. Elektronická forma 
stravovacej poukážky  
 Od januára 2023 sa špecifikuje forma stravovacej po- 
ukážky. Stravné lístky v papierovej forme od januára na-
hrádza ich elektronická podoba. Od začiatku tohto roka sú 
preto zamestnávatelia povinní poskytovať svojím zamest-
nancom stravovaciu poukážku v elektronickej forme (v prí-
padoch, keď si zamestnanec namiesto finančného príspe-
vku zvolil túto formu zabezpečenia stravovania zo strany 
zamestnávateľa). Pokiaľ však zamestnanci gastrokartu 
počas pracovnej zmeny na pracovisku alebo v jeho blíz-
kosti nevedia využiť, zamestnávateľ môže zamestnancovi 
aj naďalej poskytovať stravný lístok v papierovej podobe. 

2. Príspevok na štátom 
podporované nájomné bývanie 
 Novela Zákonníka práce prináša zavedenie nového  
ustanovenia § 152c. Táto zmena reflektuje prijatie Záko-
na č. 222/2022 Z.z. o štátnej podpore nájomného bývania 
a o zmene a doplnení niektorých zákonov. Od 1. januára 
môže zamestnávateľ poskytnúť zamestnancovi príspe-
vok na štátom podporované nájomné bývanie. Spravi-
dla pôjde o štátne nájomné byty, ktorých nájomcom je 
zamestnanec. 
 Požiadavkami pre poskytnutie takéhoto príspevku za-
mestnávateľom sú:
 - trvanie pracovnoprávneho vzťahu medzi zamestnan- 
  com a zamestnávateľom k poslednému dňu kalendár- 
  neho mesiaca, za ktorý sa príspevok poskytuje,
 - existencia nájomnej zmluvy zamestnanca, 
  ktorú uzatvoril podľa zákona o štátnej podpore 
  nájomného bývania.

 Vyššie uvedené požiadavky, resp. predpoklady pre po-
skytnutie príspevku musí zamestnanec splniť súbežne. 
 Zdôrazňujeme však, že na poskytnutie príspevku na 
bývanie, aj po splnení zákonných predpokladov zamest-
nancom, nevzniká zamestnancovi na jeho vyplatenie 
právny nárok. Ide o možnosť zamestnávateľa príspevok 
na bývanie poskytnúť, nie o jeho právnu povinnosť. Po-
skytnutie príspevku zamestnávateľom je dobrovoľné. 

Výška príspevku:
 Výška príspevku zamestnávateľa je v sume najviac 
4 eurá na meter štvorcový podlahovej plochy bytu, naj-
viac však v sume 360 eur za kalendárny mesiac. 
 V prípade, ak má zamestnanec pracovný pomer na 
kratší pracovný čas, suma príspevku za kalendárny me-
siac sa pomerne zníži, a to v pomere zodpovedajúcom 
kratšiemu pracovnému času. Pokiaľ zamestnanec uzatvorí 
pracovný pomer v priebehu kalendárneho mesiaca, suma 
príspevku sa taktiež pomerne zníži, a to v pomere zodpo-
vedajúcom počtu kalendárnych dní od začatia pracovného 
pomeru k poslednému dňu kalendárneho mesiaca a počtu 
kalendárnych dní v danom mesiaci.
 Obmedzenia pre poskytnutie príspevku:
 Novela, v súvislosti s poskytovaním príspevku, počíta 
aj so situáciami, pri ktorých vznikne potreba jeho obmed-
zenia. Ide o prípady, ak:

 - má zamestnanec 
  uzatvorených viacero 
  pracovných pomerov alebo, 
 - nájomcami toho istého bytu
  sú viacerí zamestnanci 
  toho istého zamestnáva-
  teľa (napr. manželia, druh/
  družka, príbuzní a pod.).

 V prvom prípade môže zamestnanec požiadať o prís- 
pevok len u jedného zamestnávateľa.
 V druhom prípade oprávnenie požiadať o príspevok 
má len jeden z viacerých zamestnancov - nájomcov.
 Zamestnanca, ktorý požiada o príspevok, nemožno 
žiadnym spôsobom znevýhodniť v porovnaní so zamest-
nancom, ktorý o tento príspevok nežiada. 

3. Dohoda o pracovnej činnosti 
na výkon sezónnej práce  
 Novelou Zákonníka práce sa od 1. januára 2023 zavá- 
dza nový typ dohody o pracovnej činnosti, konkrétne ide 
o dohodu o pracovnej činnosti na výkon sezónnej práce. 
Takáto dohoda umožňuje zamestnávateľom odchýliť sa 
od podmienky výnimočnosti, ktorá je charakteristická pre 
uzatváranie dohôd o prácach vykonávaných mimo pra-
covného pomeru. 
 Dohoda o pracovnej činnosti na výkon sezónnej 
práce môže byť uzatvorená maximálne na 8 mesiacov. 
Kratšia doba pre možnosť jej uzatvorenia je odôvodnená 
charakterom vykonávanej práce, ktorá sa viaže sa na strie-
danie ročných období a vyznačuje sa sezónnosťou.
 Z formálneho hľadiska sa pre platnosť takejto dohody 
vyžaduje splnenie zákonných predpokladov, ktoré sú rov-
naké, ako požaduje Zákonník práce pre dohodu o pracov-
nej činnosti, t.j.:
 - musí byť písomná, inak je neplatná,
 - musí v nej byť uvedená dohodnutá práca, 
 - musí v nej byť dohodnutá odmena za vykonanú prácu, 
 - musí v nej byť dohodnutý rozsah pracovného času
  a doba, na ktorú sa dohoda uzatvára.

 Zákonník práce ustanovuje, že pracovnú činnosť na 
základe dohody o pracovnej činnosti je možné vykoná-
vať iba v rozsahu maximálne 10 hodín týždenne. Nove-
lou Zákonníka práce sa zavádza možnosť odkloniť sa od 
tohto časového obmedzenia a charakteru výnimočnosti, 
avšak len v prípade, že ide o pracovnú činnosť na výkon 
sezónnej práce. Za týmto účelom je teda možné uzatvoriť 
nový „podtyp“ dohody o pracovnej činnosti na výkon se-
zónnej práce.
 Sezónnou prácou na účely dohody o pracovnej čin-
nosti na výkon sezónnej práce podľa § 228a ods. 1 
písm. b) je pracovná činnosť, ktorá je závislá od strie-
dania ročných období, každý rok sa opakuje a nepresa-
huje osem mesiacov v kalendárnom roku. 
 Musí ísť o práce, ktoré sú obsahom Prílohy 1b k Zá-
konníku práce. Ide o niektoré pracovné činnosti v oblas-
ti poľnohospodárstva, cestovného ruchu, potravinárstva  
a lesného hospodárstva (napr. pri pestovaní, zbere, trie-
dení a skladovaní vybraných druhov ovocia, prenájme  
a lízingu rekreačných potrieb alebo športových potrieb, 
prevádzkovanie táborov, prevádzka umelých vodných 
plôch, prevádzka lanoviek, pozemných lanoviek, lyžiar-
skych vlekov, nakladaní, obnove a výchove lesa s cieľom 
zabezpečiť trvalé plnenie funkcií lesa atď.)
 Na základe dohody o pracovnej činnosti na výkon se-
zónnej práce možno vykonávať sezónnu prácu v rozsahu 
najviac 520 hodín v kalendárnom roku. Do tohto stano-
veného rozsahu sa započítava aj pracovná činnosť, ktorú 
zamestnanec pre toho istého zamestnávateľa vykonáva 
na základe inej dohody o pracovnej činnosti na výkon se-
zónnej práce. Priemerný týždenný pracovný čas za dobu 
trvania dohody, najviac však za štyri mesiace, nesmie 
presiahnuť 40 hodín.

Zdroj: Zákon č. 76/2021 Z. z., č. 222/2022 Z. z.,   
a č. 248/2022 Z. z. , ASPI,
https://www.epravo.sk/top/clanky/ake-novely-zakonnika-
-prace-mzeme-v-januari-2023-ocakavat- 5564.html.

Spracovala: JUDr. Mária KASANOVÁ, právnička 
Metodického pracoviska OZ KOVO Banská Bystrica

ZMENY V ZÁKONNÍKU PRÁCE 
OD JANUÁRA 2023

KRÁTKO
Chudobných pribúda
 Na Slovensku je chudobou ohrozených takmer 700 
tisíc ľudí. Ohrozených príjmovou chudobou bolo 11,4 %  
obyvateľov. Hranica rizika príjmovej chudoby, podľa 
štatistického zisťovania EÚ SILC, bola pre domácnosť 
jednotlivca 435 eur mesačne. Pritom viac ako 50 tisíc 
ľudí, ohrozených chudobou, prepadlo cez sito štátnej 
pomoci, ktorá im bola na tento účel adresovaná. Ide 
najmä  o rodičov samoživiteľov, dôchodcov, ktorí žijú 
sami alebo aj dôchodcov s minimálnymi dôchodkami. 
Prezidentka Zuzana ČAPUTOVÁ sa v polovici februára 
stretla s odborníkmi zo Slovenskej akadémie vied, Kon-
federácie odborových zväzov SR, Štatistického úradu SR 
či Rady pre rozpočtovú zodpovednosť, aby si vymenili 
poznatky a skúsili nájsť spoločné riešenie.  Výsledkom 
je, že dočasne poverený minister práce, sociálnych vecí 
a rodiny - Milan KRAJNIAK - má pripraviť návrh sociál-
nej dávky, ktorá má pomôcť práve tej skupine chudo-
bou ohrozených ľudí, ktorá na pomoc štátu nedosiahla.

Drahé hypotéky
 Ceny hypoték naďalej stúpajú, pre záujemcov o bý-
vanie to znamená, že na nehnuteľnosť budú mať menej 
peňazí. Priemerná cena nových poskytnutých úverov sa 
v januári dostala na 3,18 %. Vyplýva to z údajov Ná-
rodnej banky Slovenska. V januári 2022 bola priemer-
ná úroková sadzba nových úverov na bývanie na úrovni 
0,94 percenta. Počas roka sa tak cena úverov strojnáso-
bila. Pod tento nárast sa podpisuje zmena na trhu. Už 
na začiatku minulého roka sa čakalo na to, kedy začne 
Európska centrálna banka (ECB) dvíhať úrokové sadzby. 
Tlak na rast cien vytvára vysoká miera inflácie, ktorá 
na Slovensku v závere roka dosahovala 15 % a v rámci 
eurozóny sa pohybovala pod hranicou10 %. Cieľ ECB je 
pritom udržiavať tempo zdražovania na úrovni2 %. Jed-
ným z nástrojov, akým centrálne banky bojujú proti in-
flácii, je práve zvyšovanie úrokových sadzieb. V princípe 
rast sadzieb znamená, že peniaze na trhu sú drahšie, to 
znamená, že ich je v ekonomike menej. To by malo znížiť 
tlak na ďalší rast cien. Úrokové sadzby rástli už niekoľ-
kokrát, a to sa premieta aj do vyšších cien úverov. Rast 
cien úverov tak môže aj ďalej pokračovať, keďže eurozó-
na nemá vývoj cien zatiaľ pod kontrolou.  Všetky úvery 
hypotéky, poskytnuté na trhu, mali v januári priemernú 
úrokovú sadzbu na úrovni 1,49 %. Nové úvery sú teda 
dvakrát drahšie. Nové hypotéky začali dvíhať priemer 
celého trhu od mája minulého roku. Banky na Sloven-
sku v súčasnosti poskytujú úvery drahšie, ako je prie-
mer eurozóny. Priemerná sadzba hypoték v pobaltských 
krajinách je nad 4-mi percentami ročne, Nemecko má  
3,5 % , Slovensko bolo koncom vlaňajška tesne nad 3%.

Zákon o nedeľnom 
predaji prepracujú
 Pár hodín pred hlasovaním parlamentu o tom, či 
budú v nedeľu otvorené obchody, prišiel  procedurálny 
návrh o prepracovaní zákona. Podal ho podpredseda 
Smeru Juraj BLANÁR. Skupina poslancov OĽaNO, Sme 
rodina a nezaradených totiž predložila zákon o tom, 
že by sa maloobchodné predajne (potraviny, obchody 
s oblečením) počas nedieľ zatvorili. Výnimkou by boli 
iba 4 nedele -  tri pred Vianocami a jedna pred začiat-
kom školského roka. Odvolávali sa na to, že chcú takto 
pomôcť rodinám predavačov. Ekonómovia však upo-
zorňovali, že mnohé rodiny si prácou v prevádzkach 
počas víkendu privyrábajú - najmä vďaka zvýšeným 
príplatkom. Ak by zákon v takejto podobe prešiel, tak 
by sa obchody, naopak, otvorili počas štyroch sviatkov 
– a to 1. a 8. mája, 29. augusta a 1. septembra. Práve 
s tým mali problém poslanci Smeru, ktorých podpred-
seda podal procedurálny návrh, aby bol návrh zákona 
vrátený na dopracovanie. Proti zákonu vystupuje aj 
SaS, Hlas či odštiepenci z OĽaNO. 

Redakcia, Sita TASR
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Pracovno-právna poradňa a BOZP

 Kedysi bola BOZP chápaná len ako prevencia pred 
úrazmi, zameraná predovšetkým na bezpečnosť technic-
kých zariadení a pracovných postupov, až neskôr sa začal 
klásť dôraz na zdravé pracovné prostredie, ľudský faktor 
a ochranu zdravia pri práci. Samotná ochrana zdravia 
nadobúda nový rozmer aj v prístupe Svetovej zdravot-
níckej organizácie (WHO), ktorá definuje zdravie „nie- 
len ako neprítomnosť choroby, ale aj ako pocit fyzickej, 
psychickej a sociálnej pohody“.

Odbory a BOZP od roku 1921
 Tradícia odborov v dohľade nad bezpečnosťou  
a ochranou zdravia pri práci sa datuje už od roku 1921, 
keď boli vymedzené práva odborov v BOZP Zákonom č. 
330/1921 Zbierky zákonov. Týmto predpisom získali od-
bory poverenie dohliadať nad zachovávaním základných 
ustanovení ochrany pred úrazmi a pri implementácii zdra-
votných opatrení, právo upozorňovať na zistené nedo-
statky a vyžadovať ich odstránenie. Aj v súvislosti s touto 
tradíciou je odborová kontrola, vykonávaná v súlade so 
Zákonníkom práce a Zákonom o BOZP, zameraná najmä 
na preventívne pôsobenie proti vzniku úrazov a poško-
deniam zdravia pri práci, ako aj na zlepšovanie pracov-
ných podmienok a pracovného prostredia. 

Vlani 168 kontrol a 570 opatrení
 Odborová kontrola nad stavom BOZP v zamestnáva-
teľských subjektoch v pôsobnosti OZ KOVO bola, aj v ro-
ku 2022, vykonávaná v odvetví strojárskeho, hutníckeho, 
elektrotechnického a sklárskeho priemyslu, ako aj v ob-
lasti verejnej cestnej dopravy a  bytového hospodárstva. 
Naďalej sa pokračovalo v systéme kontrol z predchádzaj-
úcich rokov, pričom osobitná pozornosť bola venovaná 
následným kontrolám odstraňovania zistených nedo-
statkov zo strany zamestnávateľských subjektov, ako 
aj tematickým kontrolám - bezpečnostným a zdravot-
ným podmienkam na pracovisku (mikroklimatické pod-
mienky na pracovisku, organizácia pracoviska - priestory, 
skladovanie...). 
 V uplynulom roku bolo, prostredníctvom špecialistov 
ochrany práce - inšpektorov bezpečnosti práce (ďalej len 
„ŠOP-IBP“), vykonaných 168 kontrol nad stavom bezpeč-
nosti a ochrany zdravia pri práci (z toho 68 základných 
kontrol, 16 tematických kontrol a 73 následných kontrol, 
ktorým bola venovaná najvyššia pozornosť) a vydaných 
bolo spolu 570 opatrení na zlepšenie stavu BOZP. 

Problémy s priestormi, 
hygienou i adekvátnou mikroklímou 
na pracovisku
 Zloženie nedostatkov, ako aj ich počet, bol porovnateľ-
ný s predchádzajúcimi rokmi. Najviac nedostatkov bolo 
zistených v pracovných priestoroch a pracovných pod-
mienkach (211), keďže samotným kontrolám pracovísk sa 
venuje najviac pozornosti, nasledovali nedostatky technic-
kého charakteru (178), rôzne všeobecné nedostatky orga-
nizačného charakteru (50), nedostatky v oblasti zdravotnej 
spôsobilosti, hygienickej starostlivosti, rekondičných po-
bytov pre zamestnancov (44) a nedostatky pri prideľovaní  
a používaní osobných ochranných pracovných prostriedkov 
(OOPP) a ochranných nápojov (44). Zloženie nedostatkov, 
samozrejme, odráža samotný priebeh vykonávaných kont-
rol, pri ktorých sa ŠOP-IBP zameriavajú práve na nedostat-
ky priamo na pracovisku a pri pracovnom procese, nakoľko 
tieto bývajú príčinami vzniku pracovných úrazov. 
 Pri nedostatkoch v pracovných priestoroch a pra-
covných podmienkach sa zväzoví inšpektori najčastej-
šie stretávali s následkami šetrenia nákladov (chýbajú-
ca údržba pracovných priestorov, zmenšovanie priestorov 
na výrobu a skladovanie) zo strany zamestnávateľa, a to 
s: nebezpečným zatarasovaním prechodových komuniká-
cií materiálom, prípadne manipulačnými vozíkmi, voľne  
a nebezpečne uloženým materiálom bez zaistenia, poško-
denými povrchmi komunikácií, komunikáciami bez fareb-
ného označenia pre prechádzanie chodcov (neobnovova-

nie bezpečnostného značenia v pravidelných intervaloch) 
a poškodenými krycími plechmi na energokanáloch, ako 
aj nedostatočnou podlahovou plochou pre bezpečný po-
hyb zamestnancov pri výkone práce. Rovnako bol, v roku 
2022, častým problémom nízky (nedostatočný) hygie-
nický štandard na pracoviskách - nadmerné znečistené 
okná, svetlíky a osvetľovacie telesá, nadmerne zanesené 
ventilátory, zatekanie na pracovisko, mimoriadne zne-
čistené pracoviská, ako aj nízky hygienický štandard  
a nedostatočná kapacita šatní a oddychových miest-
ností - nedostatočný počet toaliet na pracovisku, v spr-
chovacích miestnostiach, vyskytujúce sa plesne na ste-
nách, nedostatočný interval maľovania, ako aj dennej 
údržby, nefunkčné vetranie, nefunkčné otváranie okien, 
nefunkčné prvky sanitnej inštalácie, chýbajúce skrinky aj 
lavičky, oddychové miestnosti často nespĺňali minimálne 
bezpečnostné, priestorové a hygienické požiadavky, prí-
padne boli šatne umiestnené v nevyhovujúcich priesto-
roch (zasadačka) - z dôvodu šetrenia nákladov. 

 Naši zväzoví inšpektori v minulom roku častejšie rie-
šili aj problém s nízkou teplotou v šatniach, sprchách 
a oddychových miestnostiach. Stálicou v oblasti ne-
dostatkov v pracovných priestoroch a pracovných 
podmienkach sú nedostatky v mikroklimatických pod-
mienkach na pracovisku počas mimoriadne teplých  
a chladných dní - prekračovanie prípustných limitných 
hodnôt tepelnej záťaže, ako aj nedodržiavanie minimálnej 
prípustnej operatívnej teploty na pracoviskách.
 V oblasti nedostatkov technického charakteru sa naj-
častejšie stretávame s porušeniami predpisov, týkajúcich 
sa  bezpečnosti a ochrany zdravia pri práci pri inštalo-
vaní, prevádzkovaní, údržbe a oprave technických za-
riadení, ako aj pri samotnej práci s technickými zaria-
deniami, pričom ide o závažné nedostatky, ktoré bývajú 
najčastejšou príčinou vzniku pracovných úrazov. Vo väčši-
ne prípadoch išlo o chýbajúce, poškodené, neúplné kryty 
strojov (brúsky, valcovačky, vŕtačky, obežné, hnacie kole-
sá), poškodené ovládacie prvky strojov (výstražné zariade-
nia, symboly určujúce funkciu ovládacích prvkov), ako aj 
používanie poškodených, neoznačených (bez maximálnej 
nosnosti) viazacích prostriedkov a nevykonávanie kontrol 
týchto prostriedkov.
 Vzhľadom na uvedené sa ŠOP-IBP (zväzoví inšpektori) 
aj v roku 2023 budú intenzívne venovať najmä základným, 
tematickým (konkrétna požiadavka na riešenie problému 
zo strany ZO OZ KOVO), ako aj následným kontrolám nad 
stavom BOZP v zamestnávateľských subjektoch v pôsob-
nosti OZ KOVO, s cieľom presadzovať prevenciu a šírenie 
osvety v oblasti BOZP a podieľať sa na vytváraní dlhodobo 
udržateľných dôstojných pracovných podmienok na udr-
žanie nízkeho počtu pracovných úrazov s víziou nulovej 
pracovnej úrazovosti, ako aj na minimalizovanie príčin 
vzniku chorôb z povolania.

Spracovala Ing. Tímea Szabóová, 
vedúca Úseku ZIBP a vzdelávania OZ KOVO

OZ KOVO: Kontrola nad 
stavom BOZP v roku 2022
 Bezpečnosť a ochranu zdravia pri práci (ďalej len „BOZP“) možno charakterizovať ako súbor opatrení, zásad, 
princípov, postojov, správania sa a aktivít, ktoré pomáhajú eliminovať nepriaznivé dôsledky práce.

 Doteraz štát zvyšoval životné minimum podľa to-
ho, ako rástli čisté príjmy domácností, ale tie rástli po-
maly. 
 Preto sa ministerstvo práce, sociálnych vecí a rodi-
ny rozhodlo predložiť nový valorizačný mechanizmus 
na jeho výpočet. Približuje Milan KRAJNIAK, poverený 
minister práce, sociálnych vecí a rodiny SR: „Životné 
minimum sa bude valorizovať podľa takzvanej níz-
kopríjmovej inflácie, alebo podľa inflácie nízkoprí-
jmových domácností. To znamená, že všetky dávky, 
naviazané na životné minimum, sa budú zvyšovať, 
najviac ich bude od prvého januára budúceho roku, 
zhruba o 13 %.“
 Expert v oblasti daňovej a finančnej politiky, Jozef 
MIHÁL, špecifikuje: „Princíp je jednoducho postave-
ný na tom, že životné minimum sa bude zvyšovať 
striktne, len na základe inflácie, na základe rastu 
cien takých komodít tovarov a služieb, ktoré kupujú 
takzvané nízkopríjmové domácnosti. Výraznejší rast 
životného minima znamená pokles daňového zaťaže-
nia ľudí, ktorí pracujú alebo ktorí podnikajú.“

 Od životného minima sa odvíjajú dávky v hmot-
nej núdzi, exekučné zrážky, ale aj rodičovský príspe-
vok. Ten sa z necelých 413 eur zvýši na viac ako 466 
eur. Nezdaniteľná časť základu dane, ktorá výrazne 
zníži výšku dane, porastie zo 410 na viac ako 460 eur.“
 Tento mechanizmus kritizujú zástupcovia z Kon-
federácie odborových zväzov SR (píšeme v Prioritách 
na str. 2). Tvrdia, že zvýšenie životného minima o 29 
eur mesačne na osobu nestačí. Prezidentka KOZ SR, Mo-
nika UHLEROVÁ, upresňuje: „Podmienkou pre to, aby ži-
votné minimum naozaj  zohľadňovalo aj nejakú realitu 
v otázkach sociálnych, tak sa musí v prvom rade zvýšiť 
jeho základná suma, ktorá je momentálne veľmi nízka.“ 
 Aj preto je ambíciou KOZ SR vyrokovať vyššiu výšku 
životného minima na jednu dospelú osobu, a to aspoň 
v sume 350 eur mesačne, čo je polovica aktuálne sta-
novenej hrubej minimálnej mzdy (700 eur).

Af, TASR

Životné 
minimum 
po novom
 Spôsob výpočtu životného minima sa zmení. Od 
júla tohto roku sa pre jedného dospelého zvýši zo 
súčasných 234,42 eur na viac ako 264 eur.
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 V priebehu minulého roka 2022 schválili poslanci aj 
viacero zmien s pozitívnym dopadom na peňaženky ro-
dičov. Okrem plošného zvyšovania dávok malo byť od no-
vého roka novinkou aj tzv. krúžkovné. Nakoľko však tieto 
zmeny boli prijaté v skrátenom legislatívnom konaní, pre-
zidentka sa obrátila na Ústavný súd SR. Ten konštatoval, 
že podmienky na skrátené legislatívne konanie neboli spl-
nené a napadnutý zákon sa uvedie do súladu s ústavou 
jedine jeho opätovným prerokovaním v Národnej rade SR.

Prídavok na dieťa 60 eur
 Od januára tohto roka sa prídavok na dieťa zvyšuje 
na 60 eur mesačne (vlani v júli bol z 25,88 zvýšený na 30 
eur, teraz na 60 eur). Prvý raz dostanú rodičia túto dávku 
vyplatenú vo februári, keďže sa vypláca s mesačným one-
skorením. 

110 eur na prváka
 Novela zákona takisto počíta so znovuzavedením 
jednorazového zvýšeného prídavku pre deti, ktoré na-
stúpia do 1. ročníka základnej školy. Vzhľadom na ploš-
né zvyšovanie prídavkov na deti pre všetkých rodičov sa 
mal tento extra prídavok od januára 2023 zrušiť. Vďaka 
novele zákona o prídavku na dieťa sa však dosiahlo, že 
ostane zachovaný a rodičia ho budú poberať aj v tomto 
roku. Bude vo výške 110 eur na prváka za mesiac sep-
tember, vyplatený bude v októbri.

Príplatok k prídavku na dieťa
 Príplatok k prídavku na dieťa sa vypláca mesačne spolu 
s prídavkom. Patrí oprávnenej osobe na nezaopatrené die-
ťa, na ktoré si nemožno uplatniť daňový bonus. Od januára 
2023 sa zvýšil zo sumy 12,14 eur na 30 eur mesačne. Prí-
platok sa vypláca spolu s prídavkom na dieťa, dohromady 
teda dostane oprávnená osoba 90 eur mesačne.

Rodičovský príspevok
 Od januára je nižší rodičovský príspevok vo výške 
301 eur mesačne (zvýšenie o 21 eur) a poberá ho rodič, 
ktorému sa nevyplácalo materské. 
 Vyšší rodičovský príspevok je od januára 2023 vo 
výške 412,60 eur. Patrí oprávnenej osobe, ktorej sa pred 
vznikom nároku na rodičovský príspevok vyplácalo z dô-
vodu starostlivosti o toto dieťa materské alebo obdobná 
dávka ako materské v členskom štáte EÚ. Zvýšil sa zo su-
my 383,80 eur.
 Rodičovský príspevok sa vypláca rodičovi, kým je-
ho dieťa nedovŕši 3 roky veku. Ak má však dieťa dlhodo-
bo nepriaznivý zdravotný stav, rodič môže poberať rodi-
čovský príspevok až do 6-ich rokov veku dieťaťa. Rovnako 
tak to platí aj vtedy, ak je dieťa zverené do starostlivosti, 
nahrádzajúcej starostlivosť rodičov. Prvýkrát budú zvýše-
né sumy vyplatené vo februári (príspevok sa vypláca me-
sačne pozadu).

Rodičovský príspevok dvojičky
 Od 1. januára 2023 je vyšší rodičovský príspevok na 
dvojičky v sume 515,80 eur.
 Nižší rodičovský príspevok, ak matka nepoberala 
materské, je vo výške 451,50 eur.

Platená otcovská dovolenka 
- otcovské
 Od 1. novembra 2022 si môžu otcovia na Slovensku 
čerpať 14 dňovú otcovskú dovolenku, a to už v prvých 
6-ich týždňoch po narodení dieťaťa. 
 Táto dovolenka je platená - otcovia majú nárok na 
tzv. „otcovské,“ pokiaľ splnia podmienku aspoň 270 dní 
nemocenského poistenia v období 2-och rokov pred na-
rodením dieťaťa. Vypláca ho Sociálna poisťovňa. Nárok na 
dávku budú mať aj vtedy, ak matka dieťaťa súčasne pobe-
rá materské alebo rodičovský príspevok. Čerpanie otcov-
ského je dobrovoľné.

 Otec môže rozdeliť svoj nárok na materské (28 týžd-
ňov) na dve obdobia - na otcovské a materské - a môže 
poberať:
 a/ 2 týždne otcovské v období 6. týždňov po narodení 
dieťaťa (bez ohľadu, či matka poberá súčasne materské 
alebo rodičovský príspevok)
 b/ 26 týždňov materské (matka nesmie súčasne pobe-
rať materské alebo rodičovský príspevok)

 Ak sa otec rozhodne, že si nebude čerpať otcovské, 
keď sa narodí bábätko, ostane mu 28 týždňov materské-
ho vcelku, ktoré môže (nemusí) vyčerpať do 3 rokov veku 
dieťaťa.

Tehotenské 2023
 Od 13. týždňa tehotenstva môžete žena popri 
mzde, či rodičovskom príspevku, poberať aj dávku v te-
hotenstve. Vypláca ju Sociálna poisťovňa. Nárok trvá až 
do pôrodu, pričom od 34. týždňa tehotenstva môžete 
poberať materské a tehotenské zároveň. Sumy tehoten-
ského sa od tohto roku opäť o niečo zvýšia:
 V roku 2023 bude maximálna mesačná suma tehoten-
skej dávky (pri 30–dňovom kalendárnom mesiaci) celkom 
358,40 eur. Pri 31-dňovom mesiaci to bude 370,30 eur.

Maximálna materská 2023
 V roku 2023 dosiahne maximálna materská 59,72055 
eur na deň, čo je mesačne (pri 30-dňovom kalendárnom 
mesiaci) spolu 1791,70 eur, alebo v mesiaci, ktorý má 31 
dní, suma 1851,40 eur. Materské vypláca Sociálna pois-
ťovňa.

Príspevok pri narodení dieťaťa
 Jednorazová dávka, ktorú dostane matka dieťaťa po 
pôrode, sa vypláca vo výške:
 a/  829,86 eur, ak ide o dieťa narodené 
  z prvého pôrodu až tretieho pôrodu,
 b/ 151,37 eur, ak ide o dieťa narodené 
  zo štvrtého pôrodu

 c/  pri dvojičkách či trojičkách sa suma príspevku 
  (829,86 eur, resp. 151,37 eur) zvyšuje 
  o 75,69 eura na každé dieťa.
 Táto dávka nie je naviazaná na životné minimum,  
a preto sa ani nebude zvyšovať.

Daňový bonus 2022
 1/ Sumy daňového bonusu 
  od 1. januára 2022 do 30.6.2022:
 a) 47,14 eur pre deti do 6 rokov 
 b)  43,60 eur pre deti od 6 do 15 rokov 
 c)  23,57 eur pre nezaopatrené deti od 15 do 25 rokov

 2/ Sumy daňového bonusu 
  od júla 2022 do 31.12.2022:
 a)  70 eur pre deti do 15 rokov
 b)  40 eur pre deti od 15 rokov 

Daňový bonus 2023
 Sumy daňového bonusu od januára 2023:
 a) 140 eur pre deti do 18 rokov 
 b)  50 eur pre deti od 18 rokov 
 Zvýšenie daňového bonusu vo výške 140 eur bude 
možné uplatniť pri splnení podmienok za kalendárne me-
siace január 2023 až december 2024.
 Zároveň však nárok na daňový bonus bude možné 
uplatniť najviac do výšky ustanoveného percenta základu 
dane (čiastkového základu dane) z príjmov – a to v závis-
losti od počtu vyživovaných detí. 
 Pri 1. dieťati je percentuálny limit základu dane (čiast-
kového základu dane) 20 %,
 - pri dvoch deťoch 27 %,
 - pri troch deťoch 34 %,
 - pri štyroch deťoch 41 %,
 - pri piatich deťoch 48 %,
 - pri 6 a viac deťoch 55 %.

 V praxi to znamená, že nárok na plný daňový bonus pri 
deťoch do 18 rokov bude mať:
 1/ rodič 1. dieťaťa, ktorý zarába aspoň 820 eur mesačne 
v hrubom, aby dostal plný daňový bonus vo výške 140 eur
 2/ rodič 2. detí, ktorý zarába aspoň 1200 eur mesačne 
v hrubom, aby dostal plný daňový bonus na dve deti vo 
výške 280 eur
 3/ rodič 3. detí, ktorý zarába aspoň 1450 eur mesačne 
v hrubom, aby dostal plný daňový bonus na tri deti vo 
výške 420 eur
 4/ rodič 4. detí, ktorý zarába aspoň 1600 eur mesačne 
v hrubom, aby dostal plný daňový bonus na štyri deti vo 
výške 560 eur
 5/ rodič 5. detí, ktorý zarába aspoň 1700 eur mesačne 
v hrubom, aby dostal plný daňový bonus na päť detí vo 
výške 700 eur
 6/ rodič 6 a viac detí, ktorý zarába aspoň 1800 eur 
mesačne v hrubom, aby dostal plný daňový bonus na šesť 
detí vo výške 840 eur (každé ďalšie dieťa plus 140 eur)

Af, Soc.poisťovňa, rodinka.sk

Mohlo by vás zaujímať
Od januára dostanú rodičia na deti
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Krížovky s úsmevom
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Manžel vyčíta manželke:
- Bože, Zuzka, zase nové šaty!                                   
Nevieš mi povedať, odkiaľ mám brať 
na tú tvoju parádu?
- No dovoľ! Nezobrala som si ťa preto, 
aby...
(Dokončenie tvorí tajničku krížovky.)

www.facebook.com/krizovkysusmevom

Zasmejme sa
Predavačka dlho obsluhuje náročnú paniu, 

ktorá nie a nie vybrať darček pre svojho priateľa.
- Môžem vám nejako poradiť?

- Viete, keď môj priateľ je milionár. Má auto, chatu, 
vilu. On už máločo skutočne potrebuje

Predavačka jej zrazu podáva kúsok papiera:
- Dajte mu toto!

- A to je čo?
- Moja vizitka aj s telefónnym číslom!

nnn

Pracovné slogany:
CESTÁR NA VALCI: Prejdime si to ešte raz!

PEKÁR: Čo tu tak kysneš?
POĽOVNÍK: Neberte ma vážne, vystrelil som.

CHIRURG: Zlomila si mi srdce.
PYROTECHNIK: Totálne ma to rozhádzalo!
TERORISTA: To bola bombová dovolenka!

nnn

Jano rozpráva kamarátom:
- Mal som všetko. Dom, auto, lásku krásnej ženy.

- A čo sa stalo?
- Dozvedela sa to moja manželka!

nnn

Stretnú sa Slovák, Maďar, Čech, Poliak, Rumun, 
Ukrajinec... To nie je vtip, ale začiatok zmeny 

vo Volkswagene.
nnn

- Mami, platí aj pre nášho otca, 
že ryba smrdí od hlavy?

- Áno, ale iba dovtedy, kým si nedá dole ponožky.
nnn

Farár si chce kúpiť koňa a tak sa na trhu pýta 
či nemajú náboženského.

Predavač: Áno máme a dokonca praktického.
Keď poviete Chvála Bohu, rozbehne sa 

a keď poviete Amen, tak zastaví. Farár ho teda kúpi.
Jedného dňa si ide farár zajazdiť, avšak čoskoro 

mieri kôň na koľajnice a blíži sa vlak. 
Farár si však nepamätá čo má povedať,

aby kôň zastavil. Začne sa preto modliť a krátko pred 
koľajniciami povie Amen a kôň zastaví. 

Farár na to: Chvála Bohu!
nnn

Idú dvaja policajti a jeden nájde plechovku. 
Popozerá si ju a zahodí ju na druhú stranu rieky.

Druhý sa ho pýta, prečo ju vyhodil a on mu odpovedá: 
- Vieš bolo tam napísané otvoriť na druhej strane.

nnn

Učiteľka dá Jankovi poznámku: Váš syn nič nevie.
Otec dopíše: Preto chodí do školy...

nnn

Rozprávajú sa dve babky: Dnes ma nahneval 
správca cintorína. Keď som sa ho spýtala, 

kde je hrob 157, tak mi povedal, že načo vyliezam, 
keď neviem trafiť naspäť! Blbec!

 Podľa Ministerstva práce, sociálnych vecí a rodiny SR 
sa má generálny pardon týkať viac ako jedného milióna 
dlžníkov, medzi ktorými sú fyzické osoby, ale aj právnické 
osoby. Rezort to odôvodňuje tým, že počas pandémie via-
cerí ľudia neboli schopní splácať svoje dlhy voči Sociálnej 
poisťovni. Aj preto sa generálny pardon vzťahuje aj na pe-
nále pred krízou.

Generálny pardon sa má týkať spolu 1 069 650 ľudí. 
Z toho konkrétne:

- 353 787 zamestnávateľov,
- 497 660 SZČO,
- 218 203 fyzických osôb 
 (ktoré už nemajú aktívnu živnosť 
 alebo dobrovoľne poistené fyzické osoby).

 Tieto osoby dlžia na penále Sociálnej poisťovni sumu 
885 miliónov eur, zatiaľ čo ich istina je v celkovej výške 
600 miliónov eur. Mnohí dlžníci sú v situácii, že ich dlh je 
menší ako výška penále.

Musia splniť podmienku
 Základnou podmienkou odpustenia penále dlžní- 
kom je pritom zaplatenie celej dlžnej sumy poistného 

(istiny), a to  najneskôr do konca augusta 2023. Uvede-
né sa pritom týka každého dlžníka. V praxi to znamená, 
že Sociálna poisťovňa nepredpíše penále alebo odpustí 
povinnosť zaplatiť už predpísané penále, ktoré sa viaže 
na celé obdobie, ktoré bolo pred júlom 2022. Nebude tak 
dozadu uzavretý interval a budú prekryté aj obdobia, ktoré 
neboli vysporiadané v rámci predošlých generálnych par-
donov. 

Cieľom je motivovať k zaplateniu 
 Dôvodom schválenia generálneho pardonu má byť,  
podľa predkladateľov (SME rodina) motivácia pre dlž-
níkov zaplatiť dlh. Podľa nich to nie je o odpúšťaní či po-
súvaní splatnosti istiny. Naopak, chcú dlžníkov motivovať, 
aby si zaplatili istinu, a tým im bude odpustené penále. 
 Ak však nebude pohľadávka v danom termíne vyspo-
riadaná, práva Sociálnej poisťovne voči dlžníkovi nezani-
kajú, a tá môže naďalej pokračovať vo vymáhaní pohľa-
dávky.

af, Sociálna poisťovňa

Od februára v Sociálnej poisťovni generálny pardon
 Od 1. februára 2023 začne platiť pre dlžníkov Sociálnej poisťovne tzv. generálny pardon. Týka sa všetkých dlhov z odvodov, ktoré voči tejto inštitúcii vznikli do vlaňaj-
šieho leta. Ak dlžníci splatia svoju istinu, výmenou im bude odpustenie penále či úrokov za tieto dlhy. Takýto krok, schválený plénom Národnej rady SR, sa naposledy udial 
v roku 2010.


